

Overall Trends in Canadian ODA Highlights 2024

- 1 There have been consistent and significant increases from 2015/16 to 2022/23 in the budgeted International Assistance Envelope (IAE), which is the fiscal foundation for ODA, with very significant increases in actual IAE disbursements beyond the budgetary IAE, starting in 2020/21.** Comparing with years prior to 2020/21 (i.e. discounting Covid-19 and Ukraine IAE disbursements), IAE disbursements for 2020/21 to 2022/23 for non-Covid-Control and non-Ukraine ODA grew significantly (10% per year on average), at a rate double the previous period (2015/16 to 2019/20). The budgetary IAE was no indication of actual IAE disbursements for these latter years.
- 2 Budget 2023 however indicated a substantial decline for the IAE in 2023/24.** The budgeted IAE for 2023/24 is estimated at \$6,880 million, which would be 15% lower than the budgeted IAE for 2022/23. Budget 2024 had no projection for the IAE for 2024/25.
- 3 The lack of transparency for the International Assistance Envelope in annual Federal Budgets makes any projection of up-to-date trends in Canadian ODA flows, based on Government information, impossible.** Cooperation Canada and AidWatch Canada are proposing a minimum standard for IAE transparency for the annual Federal Budget.
- 4 Canadian ODA has increased each year since 2015/16, with a major increase in 2020/21, in part due to Canada’s international response to Covid-19, and again in 2022/23, due to loans to Ukraine and other support to Ukrainian refugees in Canada.** There is real concern, however, that ODA has declined sharply in 2023/24 and 2024/25, particularly for purposes beyond support for Ukraine.

Millions of Canadian Dollars	2019/20	2020/21	2021/22	2022/23
1. Canadian Net ODA	\$5,990	\$8,206	\$7,820	\$12,252
2. Real Canadian ODA (less in-donor refugee costs)	\$5,072	\$7,625	\$6,913	\$10,106
3. Real Canadian ODA for other purposes (less support for Covid-19 Control and Ukraine)	\$5,072	\$6,642	\$6,168	\$7,118
4. Canadian Net ODA Performance (ODA to GNI)	0.26%	0.37%	0.31%	0.44%
5. Real Canadian ODA Performance	0.22%	0.35%	0.28%	0.36%
6. Real Canadian ODA Performance for other purposes (no Covid-19 Control & Ukraine)	0.22%	0.30%	0.25%	0.26%

- 5 Climate finance is taking up an increasing share of bilateral ODA disbursements, particularly when discounting Covid-19 and Ukraine in the period 2020/21 to 2022/23 to allow for comparisons with earlier years.** The share for 2020/21 to 2022/23 amounted to close to 25% (discounting Covid-Control and Ukraine).
- 6 Despite increasing ODA since 2015/16, Canada's aid generosity has not kept pace with growth in its overall wealth (Gross National Income), resulting in a continued very modest performance for Canadian ODA against the UN's 0.7% target for ODA to GNI.** When Covid-19 support and special support for Ukraine is factored out, the ratio drops to 0.26% in 2022/23, only slightly better than the pre-2020/21 period, when these special allocations did not exist.
- 7 While Canada's aid volume ranked 6th among its Development Assistance Committee (DAC) peers in 2023, its generosity, compared to DAC peers, comes up short relative to the size of its economy.** Canada's performance relative to other donors, ranking between 14th and 16th between 2010 and 2020, and up slightly in 2020 to 2023 period due to short term support for Covid-19 Control and Ukraine. Canada ranked 12th in its per capita ODA of US\$201 in 2023.
- 8 Bilateral ODA channelled through multilateral organizations has grown from an average of 44% over 2017/18 to 2019/20 to 56% for the period 2020/21 to 2022/23.** Bilateral ODA makes up approximately 60% of Canadian Net ODA, with multilateral ODA averaging 26%.
- 9 Implementation of the Government's Feminist International Assistance Policy (FIAP) has resulted in a major focus on gender equality and women's empowerment in Canada's ODA.** Almost half of these disbursements were directed to the Action Area, Human Dignity, which includes education, health and sexual reproductive health and rights, humanitarian assistance and social services/food security.
- 10 Canada provided 83% of its Total Official Support for Sustainable Development (TOSSD) Gross Disbursements in support of nine SDGs closely related to Agenda 2030's goal of leaving no one behind (LNOB), for which Canada ranks high among its DAC peers.**

This document is part of a report series uncovering recent trends in Canadian ODA and was produced in partnership between Cooperation Canada and AidWatch Canada. These highlights provide a quick snapshot, but to read more in-depth analysis on this topic please visit www.aidwatchcanada.ca or to consult other ODA trends highlights visit www.cooperation.ca.

Tendances générales de l'APD canadienne

Faits saillants 2024

- De 2015/16 à 2022/23, l'enveloppe d'aide internationale (EAI) budgétisée, qui constitue le fondement financier de l'APD, a connu des augmentations constantes et importantes, et les déboursements réels de l'EAI ont augmenté de façon très importante au-delà de l'EAI budgétisée, à partir de 2020/21. Par rapport aux années antérieures à 2020/21, les déboursements de l'EAI en 2020/21 à 2022/23 pour l'APD excluant la Covid-19 et l'Ukraine ont augmenté de manière significative (10 % par an en moyenne), à un rythme deux fois supérieur à celui de la période précédente (2015/16 à 2019/20). L'EAI budgétaire n'était pas une indication des déboursements réels de l'EAI pour ces dernières années.**
- Le Budget 2023 indiquait toutefois une baisse substantielle de l'EAI en 2023/24. L'EAI budgétisée pour 2023/24 est estimée à 6 880 millions de dollars, ce qui serait inférieur de 15 % à l'EAI budgétisée pour 2022/23. Le Budget 2024 ne prévoyait aucune projection pour l'EAI en 2024/25.**
- Le manque de transparence de l'EAI dans les budgets fédéraux annuels rend impossible toute projection des tendances actuelles des flux d'APD canadienne, sur la base des informations du gouvernement. Coopération Canada et AidWatch Canada proposent une norme minimale pour la transparence de l'EAI dans le budget fédéral annuel.**
- L'APD canadienne a augmenté chaque année depuis 2015/16, avec une augmentation majeure en 2020/21, en partie due à la réponse internationale du Canada à la Covid-19, et à nouveau en 2022/23, en raison des prêts à l'Ukraine et d'autres soutiens aux personnes réfugiées ukrainiennes au Canada. Il est toutefois préoccupant de constater que l'APD a fortement diminué en 2023/24 et 2024/25, en particulier à des fins autres que le soutien à l'Ukraine.**

Millions de dollars canadiens	2019/20	2020/21	2021/22	2022/23
1. APD nette du Canada	\$5,990	\$8,206	\$7,820	\$12,252
2. APD canadienne réelle (moins les coûts liés aux personnes réfugiées dans les pays donateurs)	\$5,072	\$7,625	\$6,913	\$10,106
3. APD canadienne réelle à d'autres fins (moins le soutien au contrôle pour la Covid-19 et à l'Ukraine)	\$5,072	\$6,642	\$6,168	\$7,118
4. Performance du Canada en matière d'APD nette (APD par rapport au PNB)	0.26%	0.37%	0.31%	0.44%
5. Performance réelle de l'APD canadienne	0.22%	0.35%	0.28%	0.36%
6. Performance réelle de l'APD canadienne à d'autres fins (hors du contrôle pour la Covid-19 et pour l'Ukraine)	0.22%	0.30%	0.25%	0.26%

- 5 Le financement climatique représente une part croissante des déboursements d'APD bilatérale, en particulier si l'on exclut la Covid-19 et l'Ukraine pour la période 2020/21 à 2022/23 afin de permettre des comparaisons avec les années antérieures.** La part pour la période 2020/21 à 2022/23 s'élevait à près de 25 % (en escomptant le contrôle pour la COVID-19 et l'Ukraine).
- 6 Malgré l'augmentation de l'APD depuis 2015/16, la générosité du Canada en matière d'aide n'a pas suivi le rythme de croissance de sa richesse globale (produit national brut), ce qui se traduit par une performance toujours très modeste de l'APD canadienne par rapport à l'objectif de 0,7 % du PNB fixé par les Nations unies pour l'APD.** Si l'on exclut l'aide de la Covid-19 et l'aide spéciale à l'Ukraine, le ratio tombe à 0,26 % en 2022/23, ce qui est à peine mieux que la période antérieure à 2020/21, lorsque ces allocations spéciales n'existaient pas.
- 7 Bien que le volume d'aide du Canada se classe au 6e rang parmi ses pairs du Comité d'aide au développement (CAD) en 2023, sa générosité, comparée à celle de ses pairs du CAD, n'est pas à la hauteur de la taille de son économie.** La performance du Canada par rapport aux autres donateurs se situe entre la 14^e et la 16^e place entre 2010 et 2020, et augmente légèrement entre 2020 et 2023 en raison d'un soutien à court terme au contrôle pour la Covid-19 et à l'Ukraine. Le Canada se classe au 12^e rang pour ce qui est de l'APD par habitant-e, qui s'élèvera à 201 USD en 2023.
- 8 L'APD bilatérale acheminée par l'intermédiaire d'organisations multilatérales est passée d'une moyenne de 44 % entre 2017/18 et 2019/20 à 56 % pour la période 2020/21 à 2022/23.** L'APD bilatérale représente environ 60 % de l'APD nette du Canada, l'APD multilatérale s'élevant en moyenne à 26 %.
- 9 La mise en œuvre de la politique d'aide internationale féministe (PAIF) du gouvernement a permis de mettre l'accent sur l'égalité des genres et l'autonomisation des femmes dans l'APD du Canada.** Près de la moitié de ces déboursements ont été consacrés au domaine d'action « Dignité humaine », qui comprend l'éducation, la santé et les droits sexuels et reproductifs, l'aide humanitaire et les services sociaux/la sécurité alimentaire.
- 10 Le Canada a fourni 83 % de ses déboursements bruts au titre du soutien public total au développement durable (TOSSD) à l'appui de neuf ODD étroitement liés à l'objectif de l'Agenda 2030 de ne laisser personne de côté (LNOB), pour lequel le Canada se classe bien parmi ses pairs du CAD.**

Ce document fait partie d'une série de rapports dévoilant les tendances récentes de l'APD canadienne et a été produit en partenariat entre Coopération Canada et AidWatch Canada. Ces faits saillants donnent un aperçu rapide, mais pour lire une analyse plus approfondie sur ce sujet, veuillez visiter le site www.aidwatchcanada.ca ou pour consulter d'autres faits saillants sur les tendances de l'APD, visitez le site www.cooperation.ca.